

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

微纳技术与精密机械

大型衍射光栅刻划机刀架系统的设计

陈科位¹, 2*, 于宏柱¹, 张善文¹, 齐向东¹, 于海利¹, 冯树龙¹

1. 中国科学院 长春光学精密机械与物理研究所, 吉林 长春 130033;

2. 北京航空航天大学 机械工程及自动化学院, 北京 100191

摘要: 设计了一套光栅刻划机刀架系统。该系统将刻划刀具部分安装于能绕鞍形滑块自由转动的安装板上, 利用铰链机构来实现了刀架刻划部分与承重部分的分离, 降低运动中鞍形滑块的变形、偏移等对金刚石刻刀的影响。分析了刀架运动中产生的误差以及该误差对金刚石刻刀的影响。提出了一种新型检测光路结构, 该结构利用双频激光干涉仪测量运动中刀架相对于导向导轨的位移变化。结果显示, 刀架单向往行程约70 mm时, 刀架在光栅刻划阶段相对于导向导轨在分度方向的最大位移值约为60 nm。由于在刻划阶段, 膜层对金刚石刻刀存在约束作用, 所以金刚石刻刀相对于导向导轨的实际位移会更小。利用新的刀架结构刻制了一块70 mm×70 mm, 600 gr/mm的衍射光栅, 对比利用原刀架结构刻制的光栅, 该光栅杂散光强度减弱, 质量提高。

关键词: 光栅刻划机 刀架系统 双频激光干涉仪 检测光路

Design of diamond carriage system for large diffraction grating ruling engine

CHEN Ke-wei^{1,2*}, YU Hong-zhu¹, ZHANG Shan-wen¹, QI Xiang-dong¹, YU Hai-li¹, FENG Shu-long¹

1. Changchun Institute of Optics, Fine Mechanics and Physics, Chinese Academy of Sciences, Changchun 130033, China;

2. School of Mechanical Engineering and Automation, Beihang University, Beijing 100191, China

Abstract: The diamond carriage system of a grating ruling engine was designed. The diamond lifter part was installed on the plate which could be free to revolve around the saddle-shaped slider. The diamond lifter part and the load-bearing part were separated by the hinge to reduce the error of the diamond position caused by the saddle-shaped slider's deformation and offset. The movement error of the diamond carriage as well as its influence on the diamond position were analyzed, then a optical detection structure was proposed to measure the displacement of the diamond carriage relative to the guide rail at the movement stage by a dual-frequency laser interferometer. The measuring results at the stage of about 70 mm show that the maximum displacement of the diamond carriage relative to the guide rail is up to 60 nm in the ruling stage. As the diamond is constrained by the coatings, the error of the diamond position is even more less. A diffraction grating with 70 mm×70 mm area and 600 gr/mm has been ruled with the changed diamond carriage and it shows a weaker stray light and good quality as compared with traditional gratings.

Keywords: Grating ruling engine diamond carriage system Dual-frequency laser interferometer detection path

收稿日期 2012-09-14 修回日期 2012-11-12 网络版发布日期 2013-11-22

基金项目:

国家重大科研装备研制项目

通讯作者: 齐向东

作者简介: 陈科位 (1984-), 男, 四川资阳人, 硕士学历, 助理研究员, 2009年于北京理工大学获得硕士学位, 主要从事精密机械结构方面的研究。

作者Email: zhshwen007@163.com

参考文献:

- [1]梁浩明. 500 mm衍射光栅刻划机的关键机械结构[J]. 磨床与磨削, 1991(2): 42-44. LIANG H M. The key mechanical structure of the 500 mm diffraction grating ruling engine [J]. Grinder and Grinding, 1991(2): 42-44. (in Chinese) [2]李燕青, 郝德阜. 衍射光栅制造技术的发展[J]. 长春理工大学学报, 2003, 26(1): 66-68. LI Y Q, HAO D F. Development of diffraction grating manufacture [J]. Journal of Changchun Institute of Optics and Fine Mechanics, 2003, 26(1): 66-68. (in Chinese) [3]祝邵琪. 衍射光栅[M]. 北京: 机械工业出版社, 1986. ZHU S Q. The Diffraction Grating[M]. Beijing: Mechanical Industry Publishing Company, 1986. (in Chinese) [4]梁浩明, 庄夔, 张庆英, 等. 衍射光栅刻划机[J]. 光学学报, 1981, 1(1): 51-58. LIANG H M, ZHUANG K, ZHANG Q Y et al.. The Diffraction Grating Ruling Engines[J]. Acta Optica Sinica, 1981, 1(1): 51-58. (in Chinese) [5]GEORGE R H, GEORGE W S. Interferometric control of grating ruling with continuous carriage advance [J]. Opt. Soc. Am., 1955, 45: 112-121. [6]GEORGE R H. The diffraction grating-an opinionated appraisal [J]. Appl Opt., 1973, 12: 2039-2049. [7]GEORGE R H, STEPHEN W T, HARRY K. 750-mm ruling engine producing large gratings and echelles [J]. Opt. Soc. Am., 1972, 62(6): 751-756. [8]GEORGE R H. The production of diffraction gratings [J]. Opt. Soc. Am., 1949, 39(6): 413-426. [9]梁浩明. 美国大型光栅刻划机情况简介[J]. 仪表技术与传感器, 1984(5): 32-34. LIANG H M. Introduction of the large grating ruling machines in America[J]. Instrument Technique and Sensor, 1984(5): 32-34. (in